

Latvian Human Rights Committee

Chair, I represent Latvia's Russian-speaking community. Russian is the native language of approximately 37 percent of the country's population. As of this year, education in Russian, which had existed in Latvia for almost 250 years, has been completely abolished, including in private schools and kindergartens. Russian is prohibited both as a language of instruction and even as a subject in the core curriculum. Amendments are being promoted that would prohibit the use of Russian in hospitals, social services, the police, and schools, even during breaks. A petition calling for the deportation of people deemed disloyal and for the deprivation of citizenship is under consideration. Hate speech by politicians and the media has become a shocking norm. Threats and incitement to hatred are heard in public places and online. Starting next year, Russian-language programs on public media will be shut down. A higher tax is being introduced for the Russian-language press. Monuments to those who fought against fascism and other significant sites have been demolished. The category of non-citizens still exists—nearly 200,000 people without voting rights. Thousands of former Latvian non-citizens who acquired Russian citizenship are at risk of deportation because of a language examination. The majority are over 65 years old. Members of the community, activists, and politicians are facing criminal prosecution, including prolonged detention without trial. Recommendations issued by international organizations remain unimplemented. All of this undermines trust, destroys social cohesion, and is leading to very serious consequences. Our recommendations are as follows:

- 1) ensure implementation of the recommendations issued by UN Treaty Bodies over the past eight years;
- 2) review laws restricting the use of minority languages in all spheres of life;
- 3) stop and prevent deportations and politically motivated persecution.

Thank you.

Председатель, я представляю русское языковое сообщество Латвии. Русский язык является родным для примерно 37 процентов населения страны. С этого года полностью ликвидировано образование на русском языке, существовавшее в Латвии почти 250 лет, в том числе в частных школах и детских садах. Русский запрещен и как язык обучения, и даже как предмет в основной программе. Продвигаются поправки, запрещающие использование русского языка в больницах, социальных службах, полиции и в школах даже на переменах. Рассматривается петиция о высылке нелояльных и лишении гражданства. Язык ненависти со стороны политиков и медиа стал шокирующей нормой. В общественных местах и онлайн звучат угрозы и разжигание ненависти. Со следующего года закрывают русские программы в общественных СМИ. Для прессы на русском вводится повышенный налог. Снесены памятники борцам с фашизмом и другие значимые объекты. Сохраняется категория неграждан - почти 200 тысяч людей без избирательных прав. Тысячи бывших неграждан Латвии, взявших гражданство РФ, находятся под угрозой депортации из-за языкового экзамена. Большинство - люди старше 65 лет. Идет уголовное преследование представителей общины, активистов и политиков, включая длительное содержание без приговора. Рекомендации международных организаций остаются невыполненными. Все это подрывает доверие, разрушает социальную сплоченность и ведет к очень неприятным последствиям. Наши рекомендации: первое - обеспечить выполнение рекомендаций договорных органов последних 8 лет. 2 - пересмотреть законы, ограничивающие использование языков меньшинств во всех сферах. 3 - остановить и не допустить депортации и политически мотивированного преследования. Спасибо.